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گروه سیاســی- رحمان زین الدین: 
از جمله سیاستمدارانی  علی شمخانی 
است که فراز و فرودهای فراوانی داشته 
و همواره در دیــدگاه مردم با نگاه های 

خاص سیاسی دیده شده است.
وی در یکــی از مهمتریــن برهه هــای 
سیاســی تاریخ جمهوری اسلامی، هم وزیر 
دفاع )دولت اصلاحات و زمان اغاز مذاکرات 
با طرف های غربی( و هم دبیر شــورای عالی 

امنیت ملی )مذاکرات سخت برجام( بود. 
آنچنان که گفته می شود اگر دبیرخانه با 
دولت بخصوص در زمان طلایی انتهای دولت 
دوازدهم و آغاز ریاســت جمهوری بایدن در 
آمریکا با دولت همکاری و هماهنگی داشت، 

قطعا برجام دوباره احیا می شد.
البته وی چند روز گذشــته در مصاحبه 
ای مفصل با رســانه نزدیک به خود، بشدت 
به شخص و دولت حسن روحانی حمله می 
کند و می گوید: »دولت حسن روحانی هیچ  
اعتقادی به عکس العمل نشان دادن در برابر 
خروج آمریکا از برجام و بی عملی اروپایی ها 

نداشت.«
نقش های مهم خانواده شمخانی 
در دولت های یازدهم و دوازدهم

البته نمی توان نقش کلیدی شــمخانی 
را در موضوع برجام و حتی افزایش ناگهانی 
قیمت بنزین در ســال 98 را نادیده گرفت 
که همین اتفاقات پاشنه آشیل اصلاح طلبان 
و دولت روحانی شــد و بســیاری از مردم را 
نسبت به دولت وقت بی اعتماد کرد و باعث 
شد که طرفداران آن ریزشی شدید را تجربه 

کنند.  
یکی از مهمترین انتقاداتی که از شمخانی 
می شــود از ســوی رییس دولت یازدهم و 
دوازدهم مطرح شــده که همــواره از قانون 
اقــدام راهبردی در قبال برجــام انتقاد می 
کنــد، البته بعد از ســالها زوایای تاریک آن 
هر روز بیشتر نمایان می شود به شکلی که 
حتی محمدجواد ظریف که به همراه مسعود 
پزشــکیان در جریان تبلیغات انتخاباتی به 
تلویزیون رفته بود در سخنان 15 دقیقه ای 
طوفانی انتقادات سختی را به این قانون وارد 
کرد. البته رهبــر معظم انقلاب این قانون را 
قانون خوبی عنوان کردند و بعد از آن بود که 
دیگر اعضای دولت دوازدهم و اصلاح طلبان 
نسبت به این قانون حرفی نزدند و انتقادات 

جدیدی را نیز مطرح نکردند.
اما از ســوی دیگر نقش پسران شمخانی 
در دور زدن تحریم های نفتی و فروش نفت 
برکسی پوشیده نیســت. حسین و برادرش 
)دو آقــازاده علی شــمخانی( یک شــرکت 
کشتیرانی بزرگ به نام ادمیرال دارند که قبلا 
خبرهای فروش نفت آن ها رســانه ای شده 
بود. اما خبرگزاری بلومبرگ در شــهریورماه 
گذشته پرده از ابعاد جدیدی از تجارت آن ها 

برداشت.
بلومبرگ در گزارشی تحقیقی به تبدیل 
شدن حسین شمخانی به سلطان معاملات 
نفت ایــران و روســیه پرداخــت. البته در 
خردادماه گذشــته یک رسانه ایرانی به نقل 
از یک منبع آگاه به نقش فرزندان شمخانی 
در مخالفت دبیر ســابق شورای عالی امنیت 
ملی با احیای برجام و لغو تحریم ها اشــاره 
کرده بود. این منبع آگاه گفته بود که فعالیت 
کشتیرانی شرکت پسران شمخانی به حدی 
گسترده شــده که زمانی که روسیه تحریم 

شــد، همین شــرکت وارد بیزنس دور زدن 
تحریم ها برای روسیه هم شده است.

بعد از آن بود که بلومبرگ به اســنادی 
دست پیدا کرد که نشان می دهد شرکتی به 
نام میلاووس دو سال پیش در دوبی تاسیس 
شده که نفوذ گسترده ای در بازارهای جهانی 
انرژی به دســت آورده است. این شرکت به 
حسین شمخانی تعلق دارد. این رسانه ادعا 
کرد که حســین شــمخانی بــه لطف نفوذ 
پدرش در سطوح بالای مدیریتی موفق شده 
از فروش نفــت و فرآورده های نفتی ایران و 

روسیه میلیاردها دلار پول به جیب بزند.
بخش جالب گزارش بلومبرگ، افشای نام 
مستعار حسین شــمخانی است. این رسانه 
می گوید کمتر کسی در دبی و محافل تجارت 
جهانی از هویت واقعی حســین شــمخانی 
آگاه اســت و اکثرا او را به بــا نام »هکتور« 
می شناسند و تعداد کمتری حتی نسبت به 

نفوذ گسترده او آگاهی دارند.
بــه گفته منابع آگاه، شــرکت های عضو 
شــبکه تجاری او عــلاوه بر نفــت تحریم 
شده تهران و مســکو، به معامله نفت دیگر 
کشــورهای تحریم نشــده نیز می پردازند. 
 FBI ظاهرا اداره تحقیقات فــدارل آمریکا
و وزارت خزانــه داری آمریکا در حال تحقیق 
درباره نقــض تحریم های آمریکا از ســوی 
حسین شمخانی و شبکه او از جمله شرکت 

میلاووس هستند.
اقدامات پشت پرده شمخانی

حال مشــخص می شــود که بــا توجه 
بــه گزارش های متعدد درباره پســران علی 
شــمخانی، چرا وی در زمان دبیری شورای 
عالی امنیت ملی، دولت را به راحتی دور زده 
و بــا هماهنگی مجلس انقلابی و نمایندگان 
تنــدرو از جمله کریمی قدوســی و محمود 
نبویان و دوستانشان در تیم جلیلی اقدام به 
ارایه طرحی به نمایندگان جهت آچمز کردن 

حسن روحانی می دهد.
ایــن اقدام به حدی بود که امیرحســین 
ثابتی در ویدئویی از نقــش محمود نبویان 
در جلوگیــری از احیای برجــام در دوران 
ابراهیم رئیســی گفته  ریاســت جمهوری 
است. ناگفته پیداست وقتی در دولت رئیسی 
چنیــن اقداماتی می کنند، به طریق اولی در 
دولــت روحانی با توپی پر تــر جلو مذاکره 

می ایستادند.
در زمان دولت روحانــی وی چندین بار 
در سخنان خود از کاســبان تحریم نام برد 
که همــگان تصور می کردنــد مصداق وی 
بابک زنجانی اســت اما این روزها مشخص 
شده اســت با وجود »هکتور« بابک زنجانی 

و زنجانی ها شوخی بیش نبوده اند.
زیرا احیــای برجام و رفع تحریم ها باعث 
از بین رفتن مشــکلات اقتصــادی و به تبع 
آن رفع ناترازی هایی که امروزگریبان دولت 
را گرفته است، خواهد شد اما همچنان باید 
تحریم ها می ماند تا جیب کاســبان تحریم 

همیشه پر از دلارهای نفتی باشد.  
شائبه های پیرامون فرزندان علی شمخانی، 
باعث شده تا برخی ادعا کنند دلیل مخالفت 
دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی در دولت 
دوازدهــم با احیای برجام را، نفع شــخصی 
بوده اســت؛ برهمین اســاس زمستان سال 
1400 خبرگزاری ایلنا در خبری نوشت که 
یک کشــتی از مجموعه کشتی های شرکت 
دریانوردی فرزندان شــمخانی توقیف شده 

است. 
امــا علی شــمخانی در توییتــی به این 
خبرها واکنش داد و خود را »سربازی واقعی 
در میانــه جنگ« توصیف کــرد که »فکر و 
دیدگانش« را از »دشــمن اصلی به ســمت 
ســتون پنجم منحرف نمی کنــد«. احتمالا 
منظور او از »ســتون پنجم« همان منتشر 

کننده خبر درباره فرزندانش باشد.
او در ادامــه نوشــت: »زخــم تحریم با 
برنامه غرب و شمشیر بی تدبیری و وادادگی 
غربگراهای داخلــی، پیکر مقاوم مردم ایران 
را مجروح ســاخته. برای التیام این زخم از 
جــان و آبرو مایه می گذاریم. ناگفته ها بماند 
برای بعــد.« اما هرگز شــمخانی درباره آن 
ناگفته ها که درباره اش توییتی منتشر کرده 
)فرزندانش( صحبت نکرد و در مصاحبه اخیر 
با رسانه خود نیز درباره نزدیکانش حرفی به 

میان نیاورد.
البته بایــد گفت که شــمخانی امروز از 
ظرفیت رسانه ای اســتفاده کرده که زمانی 
منکر نزدیکی ان به شورای عالی امنیت ملی 
بوده اما این رســانه تنها اخباری را در دست 
داشــت که می توانست از این شورا درز کند 
به همین دلیل شــروع به حمله به مصاحبه 

حســن روحانی درباره انتخاب، پشیمانی و 
تلاش چندباره اش برای برکناری وی کرده 

بود.
حســن روحانی در این زمینه می گوید: 
»ســال 92 آقای علی شمخانی را پیشنهاد 
کــردم کــه البتــه در ابتدا رهبــری قبول 
نمی کردند اما با اصرار من - که فکر می کنم 
نادرســت بود - در نهایت پذیرفتند هرچند 
که پشــیمان هم شدم اما دیگر راه بازگشت 

مناسبی وجود نداشت.« 
نقش دبیرخانه شورای عالی امنیت 

ملی در اتفاقات 98 و خسارت
 عدم رفع تحریم ها

البته همه جمله معروف حســن روحانی 
درباره »من صبح جمعه فهمیدم که بنزین 
گران شــده اســت« را به خاطر دارند و می 
داننــد که بعد از آن روز چــه اتفاقات ویران 
کننده ای در کشــور رخ داد. همه می دانند 
که چه روزهای پر از آشوبی را کشور تجربه 

کرد و چه اتفاقات تلخی بر مردم گذشت.
این رخ داد بنزینی قطعا پاشــنه آشــیل 
دولت حســن روحانــی بــود و اصولگرایان 
چندین ســال روی این موضوع مانور دادند، 
که باید گفت  با وجود اتفاقات رخ داده واقعا 
حسن روحانی نمی دانســت که چه زمانی 
قرار است بنزین گران شود و این در اختیار 
دبیرخانه شــورای عالی امنیــت ملی بود تا 
براســاس صلاحدید اقدام به افزایش قیمت 
بنزین کند که این کار را نیز بصورت ناگهانی 
انجام داد. البته با توجه به موارد ذکر شــده 
باید درباره این موضوع نیز امروز باید شــک 
کرد که شــاید این اقدام بــرای زمین زدن 

دولت دوازدهم بوده است.
درنهایت شــمخانی در گفت وگوی اخیر 
خود رســما اعلام می کند که در سه سال 
دولت رئیسی مسئول مذاکرات هسته ای بود؛ 
موضوعی که تا پیش از این به صورت پشت 
پرده گفته می شــده است. حالا با تایید این 
خبر و کنار هم قــرار گرفتن تکه های پازل 
مذاکرات هسته ای در دوران دولت سیزدهم، 
می توان به این سوال پاسخ داد؛ چرا در دولت 
سیزدهم مذاکرات احیای برجام تا لبه امضا 
رفت فرصت ســوزی های بزرگی رخ داد که 
تنها سود آن در جیب تعدادی خاص و دود 

آن در چشم مردم بیگناه ایران رفت.

با  جمهــوری  رئیس  اول  معــاون 
اشــاره به اینکه امروز کاربران و برخی 
خصوص  در  نگرانی هایی  بخش هــا  از 
حوزه  در  ســرویس  امنیت  و  کیفیت 
فناوری اطلاعات دارند،  ادامه داد: حفظ 
فضای سایبری واقعیت انکارناپذیر برای 
زندگی است و این امنیت صرفاً مسایل 
سیاسی و دفاعی نبوده بلکه رقابت در 
اقتصاد اســت که باید متخصصین این 
بخش بصورت طبیعی دسترسی آسان 

و در اختیار همگان داشته باشند.
محمدرضــا عــارف در آییــن افتتــاح 
بیســت و پنجمین نمایشــگاه بین المللی 
مخابرات، فناوری اطلاعات و اقتصاد دیجیتال 
کــه در محل دائمــی نمایشــگاه های بین 
المللی تهران انجام شــد،  با اشاره به برخی 
از مشــکلات جدی در زمینــه ورود برخی 
کالاهای دیجیتالی و هوشــمند به کشــور، 
گفت: در یک زمان یک مدل گوشــی خاص 
وارد کشور می شود و طبیعتاً  خدمات پس از 
فروش آن محصول اجباری و به عهده تولید 
کننده اســت اما به دلیل برخی از مســائل 
خدمات پس از فروش با هزینه وحشتناک به 
مصرف کننده می رسد چرا که شفاف عمل 
نکردیــم و از بیراهه ها و افراد غیرمتخصص 
وارد شــدیم کــه وزارت صنعــت،  معدن و 
تجارت در حال بررســی و سامان یافتن این 
مسئله است چرا که ثروت ملی و منابع مردم 
برای ســرویس هایی که به عهده فروشنده 
اســت هدر می رود که با چنین مشکلاتی 
در بخش هــای دیگر حوزه فناوری اطلاعات 

در داخل روبرو هستیم.
وی ادامه داد: به دلیل برخی از راهبردها 
کالاهــای با کیفیت پایین بــه جای کالای 
اســتاندارد به ما تحویل می شود و خدماتی 
کــه وظیفه آنها اســت اما با پــول کلان و 
معطلی به مردم تحویــل می دهند که این 
نمایشگاه و جلسات تخصصی باید برای حل 

این مشکلات به دولت راهکار دهند.
معاون اول رئیس جمهوری با اشــاره به 
اینکه برخی از تصمیمات در کشور سلیقه ای 

است که بعد از پیگیری ها متوجه می شویم 
به هیچ مرکز تصمیم گیری منتسب نیست،  
افزود: یــک تصمیم و اتفاق که هموطنان را 
ناراضی می کرد پیگیری کردیم و هیچ ریشه 
ای نداشــت که از طرفی دولــت به حقوق 
قانونی خود نمی رسید و در داخل نیز ایجاد 
نارضایتی می کرد که باید از این تصمیمات 
بی اســاس پرهیز کنیم و کاملا شــفاف و 
روشن در چارچوب قانون و سیاست ها عمل 
و حرکت کنیم و اگر دولت تصمیمی اتخاذ 
کرد با صراحت و شفاف اعلام کند چرا که با 
اقدامات بدون شفافیت به ثروت ملی و مردم 
ضربه می زنیم. معاون اول رئیس جمهوری 
با تاکید بر اینکه هزینــه اقتصادی و مادی 
عدم بهره گیری از فناوری های نوین بســیار 
بالا است،  تصریح کرد: مزیت بخش فناوری 
اطلاعات در کشور وجود نیروهای با انگیزه،  

بانشاط و با هوش و توان علمی بالا  است.
وی ادامه داد: در سیستم گزینشی کنکور 
معمــولا اولویت اول دانش آمــوزان یکی از 
رشــته های مرتبط با فناوری اطلاعات بوده 
اســت و عموما افراد با انگیزه و بانشاط وارد 
این رشته می شــوند که کارهای پژوهشی 
آنان قابل مقایســه با بهترین دانشــگاه های 
جهانی است و سهم این جوانان دانشمند در 
داخل و خارج از کشور در فناوری اطلاعات 

بی نظیر است.
معــاون اول رئیس جمهوری به برخی از 
موانع  بویژه در ســه برنامه اول توسعه اشاره 
و تاکید کرد: در برنامه سوم توسعه به دنبال 
آن بودیــم که در یک اقــدام حوزه فناوری 
اطلاعات از بخــش خصوصی کمک بگیریم 
که با موانع قانونی روبرو شــدیم و شــورای 
نگهبان در جلســه ای به من اعلام کرد که 
این حرکت و بهره گیری از بخش خصوصی 
خلاف قانون اساسی است اما با تلاش ها، این 
خدمــات حوزه فنــاوری اطلاعات به بخش 
خصوصی واگذار شد و با این اتفاق ارزشمند 
و همچنیــن ابلاغ سیاســت های اصل 44 
توســط مقام معظم رهبری در کنار تنظیم 
سیاست های کلی بزرگترین موانع برای ورود 

بخش خصوصی برداشته شد.
وی با بیــان اینکه ارائــه کالا و خدمات 
تولیدی در کنار فراهم آوردن فرصتی برای 
تبادل نظر و به چالش کشیدن امور کاری و 
رشــد نقش فناوری اطلاعات از وظایف مهم 
نمایشگاه ایران تلکام است،  ادامه داد: انتظار 
ما از این نمایشگاه این است که پس از ارائه 
دســتاوردهای داخلی و خارجی و مقایسه 
نتایج ایــن چالش ها، گامــی رو به جلو در 
صنعت فناوری برداشــته شود تا ببینیم این 
بخش در کجای توسعه و برنامه های توسعه و 

پیشرفت کشور قرار دارد.
معاون اول رئیس جمهوری تصریح کرد: 
باید دید ســهم فنــاوری اطلاعات در تولید 
ناخالص داخلی چیست و باید تکلیف کنیم 
10 درصد از ســهم تولید ناخالص داخلی از 
حــوزه فناوری اطلاعات باشــد و این اغراق 
نیســت چرا که بازار خوب و ارزشمندی در 
داخل،  منطقه و جهــان با توجه به برقراری 
تعاملات خوب منطقــه ای و بین المللی و 
حضور جمهوری اسلامی ایران در تشکل ها 

و نهادهای بین المللی داریم.
وی همچنین به تجربه عدم بهره گیری 
مناسب ظرفیت های جمهوری اسلامی ایران 
در سازمان منطقه ای اکو اشاره و تاکید کرد: 
بسیاری از کشــورهای عضو این اتحادیه به 
دلیل حــوزه تمدنی مشــترک به همکاری 
و ورود فناوری هــای ایرانی علاقه بســیاری 
داشــتند و در زمانــی که تصــدی وزارت 
مخابرات را در دهه هفتاد به عهده داشــتم 
در اولیــن پروژه فیبر نوری با ترکمنســتان 
وزیر ترکمنی دلایل اخلاقی و فرهنگی آورد 
که می خواهیم ایرانیان پیمانکار پروژه ها در 
ترکمنستان باشند و این نشان دهنده جایگاه 

ایران در کشورهای منطقه است.
عــارف با بیــان اینکه حضــور ایران در 
اوراســیا،  شــانگهای و بریکس یک بازار و 
فرصت بسیار خوب اســت،  تاکید کرد: باید 
از تجربه عدم بهره گیری از ظرفیت های اکو 
درس بگیریم تا در زمان کنونی تکرار نشود.

معــاون اول رئیس جمهوری تاکید کرد: 
ایران در زمینه فناوری اطلاعات بسیار برتر 
است و از این فرصت در گذشته برای حضور 
در کشــورهای منطقه اســتفاده نکردیم و 
زمانی که می خواســتیم در اکو فعال باشیم 
بخش هــای دولتی حضور داشــتند و امروز 
بخش خصوصی پیشــتاز اســت و باید نگاه 
فعــالان این حوزه به بــازار داخلی و تامین 

نیازهای بازارهای داخلی و منطقه ای باشد.
معاون اول رئیس جمهوری همچنین بر 
ضــرورت بهره گیری از هــوش مصنوعی با 

رعایت ویژگی ها تاکید کرد.

»مردم سالاری« بررسی می کند

داستان »هکتور« و ادامه تحریم های ایران

عارف:

 باید از برخوردهای سلیقه ای در کشور پرهیز کرد

رئیس جمهوری به خراسان شمالی می رود
مدیرکل روابط عمومی دفتر رئیس جمهوری گفت: دومین سفر استانی رئیس 

جمهور به استان خراسان شمالی انجام خواهد شد.
حبیب الله عباسی در گفت وگو با ایسنا، درباره سفر استانی رئیس جمهور به 
استان خراسان شمالی، اظهار کرد: سفر به استان خراسان شمالی دومین سفر 

استانی رئیس جمهور است که روز چهارشنبه هفته جاری انجام می شود.
وی ادامه داد: حضور در اجلاس نماز، دیدار مردمی، دیدار با فعالان اقتصادی، 
نخبگان و فرهیختگان استان، افتتاح خط انتقال و تصفیه خانه پسآب پتروشیمی 
بجنورد و حضور در جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه استان از جمله برنامه های 

رئیس جمهور در دومین سفر استانی است.

پزشکیان: 
جلوگیری از توسعه پایتخت 

سیاست قطعی دولت چهاردهم است
رئیس جمهوری جلوگیری از توسعه پایتخت به دلیل کمبود شدید منابع و 
زیرســاخت های لازم را سیاست قطعی دولت چهاردهم عنوان کرد و گفت: در 
شرایطی که توســعه نامتوازن زندگی در تهران را برای ساکنان آن با مشکلات 
جدی مواجه کرده، معتقدم ادامه چنین روندی ناممکن است و برای اصلاح این 

وضعیت در گام اول باید از توسعه پایتخت جلوگیری کرد.
مســعود پزشکیان در جلســه تمرکززدایی از پایتخت، جلوگیری از توسعه 
پایتخت به دلیل محدودیت و کمبود شــدید منابع و زیرســاخت های لازم را 
سیاست قطعی دولت چهاردهم عنوان کرد و اظهار داشت: در شرایطی که توسعه 
نامتوازن و بدون در نظر گرفتن منابع و زیرســاخت ها، زندگی در تهران را برای 
ساکنان آن با مشکلات جدی مواجه کرده، معتقدم ادامه چنین روندی ناممکن 
اســت و برای اصلاح این وضعیت در گام اول باید از توسعه پایتخت جلوگیری 
کرد. وی با بیان اینکه دولت در راســتای تمرکززدایی از پایتخت برای واگذاری 
فرآیندهای اداری و توزیع اختیارات و بخش های اجرایی به دیگر استان ها آمادگی 
دارد، افزود: تا زمانی که زمینه توسعه در تهران وجود داشته باشد، این روند قابل 
کنترل نیســت، لذا دولت در این زمینه نسبت به واگذاری فرآیندهای اداری و 
اجرایی به استانداری ها آمادگی دارد. رئیس جمهوری در ادامه خواستار مشارکت 
و نقش آفرینی بیشــتر دانشــگاه های مرتبط با عمران و شهرســازی در حوزه 
مطالعات و تحقیقات جدید و به روز برای ساماندهی تهران، جلوگیری از توسعه 
آن و امکان ســنجی انتقال پایتخت شــد و تصریح کرد: در این راستا تخصیص 
بودجه و اعتبارات به دانشــگاه ها بر مبنای تحقیقات و پژوهش هایی خواهد بود 
که مبتنی بر ارائه راهکارهای دقیق و قابل اجرا برای حل مشکلات کشور تهیه 
شود. پزشــکیان همچنین وزارت راه و شهرسازی را مکلف کرد در اسرع وقت، 
با بهره گیری از ظرفیت دانشگاه ها و مشــاوران بین المللی، طرحی جامع برای 
ســاماندهی، تمرکززدایی و امکان سنجی انتقال پایتخت، با پیوست رسانه ای و 

با لحاظ تصمیمات اتخاذ شده تدوین و برای تصویب و اجرا به دولت ارائه کند.

عزم دولت ایران 
برای تکمیل راهگذر شمال- جنوب جدی است

رئیس جمهور در دیدار معاون نخســت وزیر روسیه درباره گسترش روابط 
دوجانبه و راهکارهای تســریع و تکمیل راهگذر راهبردی شمال- جنوب گفت 
وگو کرد. مسعود پزشکیان در دیدار آقای »ویتالی ساویف« معاون نخست وزیر 
روسیه با بیان اینکه اجرای خط آهن رشت-آستارا در چارچوب توافقنامه فیمابین 
ایران و روسیه در اولویت برنامه های ما است و مصمم به اجرای آن هستیم، افزود: 
ایران به مفاد این توافقنامه پایبند است و طرف روسی می تواند هر چه سریع تر 
نقشه برداری ها از مســیر و مقدمات اجرای پروژه را آغاز کند. ما مطابق توافق، 

تملک اراضی مسیر و ارائه اسناد و تعهدات را در زمان مقرر انجام خواهیم داد.
رئیس جمهوری تصریح کرد: دولت ایران بر اجرای این توافقنامه تأکید دارد 
و وزیر راه و شهرســازی ما مسئول پیگیری این توافقنامه است. معاون نخست 
وزیر روسیه نیز در این دیدار ضمن ابلاغ سلام گرم رئیس جمهور و نخست وزیر 
کشــورش به دکتر پزشکیان، از وی برای سفر به روســیه در روزهای ابتدایی 
ســال 2025 دعوت به عمل آورد و گفت: دولت روســیه خود را برای این سفر 
و مذاکرات و توافقات آن آماده می کند. »ویتالی ســاویف« با اشاره به توافقنامه 
اجرای خط آهن راهگذر آستارا-رشت، بر اراده دولت متبوعش برای اجرای این 
توافقنامه تأکید کرد و اظهار داشت: طرف روسی خط اعتباری لازم را تأمین کرده 
و ضمن همکاری با دولت آذربایجان برای کریدور شمال-جنوب خواهان اجرای 
این توافقنامه از ســوی ایران است. وی با اشاره به اینکه دولت روسیه خواستار 
سرعت بخشــیدن به روند اجرای این توافق است، گفت: روسیه و آذربایجان با 
هم توافق کردند، آن بخش از ایــن خط آهن که در خاک آنها قرار دارد، مدرن 
و به روزرســانی شود و از دولت ایران نیز می خواهیم که به تأمین تمهیدات لازم 
برای مدرن و نوسازی این خط در خاک کشورش کمک کند. معاون نخست وزیر 
روسیه حمل و نقل کالا از روسیه به ایران و بالعکس را  رو به رشد توصیف کرد و 
اظهار داشت: انتظار می رود با اجرای توافقنامه خط آهن آستارا- رشت بتوانیم در 

مرحله اول به ظرفیت انتقال 15 میلیون تن کالا میان دو کشور برسیم.

میزان مصرف گاز مردم
 ناشی از سیاستگذاری های غلط است

ســخنگوی دولت گفــت: میزان مصــرف گاز مــردم ناشــی از خروجی 
سیاست گذاری های ماســت و اگر از ابتدا قیمت گذاری انرژی به شکلی بود که 
مردم به سمت استفاده از کولرها و وسایل کم مصرف هدایت می شدند، امروز این 
وضعیت را نداشــتیم. به گزارش ایسنا، فاطمه مهاجرانی به مناسبت روز زن در 
شرکت مهندسی و توسعه صنایع ملی مس ایران حاضر شد با اشاره به مشکلات 
صنعت و تأثیر سیاست گذاری های گذشته بر وضعیت کنونی پرداخت و گفت: 
در فضای صنعت شاهد اتفاقاتی بودیم که خوب نیست. هیچ کسی از اینکه برق، 
گاز یا آب صنایع قطع شــود دفاع نمی کند. تردیدی نیست که صنعت در این 
مسیر آسیب می بیند. وی افزود: صنعت ذهن پویای جامعه است و خوشبختانه از 
نظر مالی متمول است، اما ناترازی ها حاصل خروجی سیاست گذاری های اشتباه 
هستند. این ناترازی ها یک شبه به وجود نیامده اند و نتیجه دهه ها سیاست گذاری 
نادرست و بی توجهی به آینده اند. ســخنگوی دولت با اشاره به مصرف بی رویه 
منابع آبی و انرژی گفت: ما فکر کردیم ذخایر آبی زیر زمین همواره باقی خواهد 
ماند و بدون برنامه ریزی درست، از این منابع برای کشاورزی و صنعت استفاده 
کردیم. ناترازی هایی که امروز در برق و گاز شــاهد هســتیم، ناشــی از همین 
سیاســت گذاری های اشتباه است. وی تأکید کرد: اگر 10 سال پیش به صنعت 
می گفتیــم روزی برق تو را قطع خواهیم کــرد، صنایع از همان زمان برای این 
روز آماده می شــدند و راه حل هایی پیدا می کردند. اما ما در سیاســت گذاری ها 
به پیامدها توجه نکردیم و تنها به خروجی ها اکتفا کردیم. سخنگوی دولت در 
ادامه با انتقاد از وضعیت موجود، گفت: در کشوری که مجموع ذخایر نفت و گاز 
آن بالا اســت، قطع گاز منازل در زمســتان جای شرمندگی دارد. مردم در این 
ماجرا مقصر نیســتند؛ چرا که مصرف مردم هم خروجی سیاست گذاری های ما 
است. اگر از ابتدا قیمت گذاری انرژی به شکلی بود که مردم به سمت استفاده از 
کولرها و وسایل کم مصرف هدایت می شدند، امروز این وضعیت را نداشتیم. وی 
با تأکید بر نقش خردورزی در مهندســی و سیاست گذاری خاطرنشان کرد: در 
جمع مهندســان، انتظار ما خردورزی است. ما باید با زبان علم سخن بگوییم و 

رشد اقتصادی و صنعتی را از همین مسیر دنبال کنیم.

تقدیم »لایحه اجرای معاهده منع گسترش، تولید 
انباشت و بکارگیری سلاح های شیمیایی 

و انهدام آنها« به مجلس
معاون رئیــس جمهوری در امور مجلس از تقدیــم »لایحه اجرای معاهده 
منع گسترش، تولید، انباشت و بکارگیری سلاحهای شیمیایی و انهدام آنها« به 

مجلس شورای اسلامی جهت انجام تشریفات قانونی مربوطه خبر داد.
به گزارش ایسنا، شهرام دبیری با اشاره به اهمیت و ضرورت تقدیم این لایحه 
به مجلس شــورای اسلامی اظهار داشت: مطابق ماده )۷( معاهده )کنوانسیون( 
منع گســترش، تولید، انباشت و به کارگیری سلاحهای شیمیایی و انهدام آنها 
و نیز قانون الحاق دولت جمهوری اســلامی ایران به کنوانسیون مذکور مصوب 
1۳۷۶، کشورهای عضو مکلف به تعیین و معرفی مرجع ملی اجرای کنوانسیون 
و تدویــن قوانین لازم برای اجرای تعهدات خود در چهارچوب آن هســتند که 
در همین راســتا دولت، لایحه اجرای معاهده منع گســترش، تولید، انباشت و 
بکارگیری سلاح های شیمیایی و انهدام آنها را برای انجام تشریفات قانونی مربوط 

تقدیم مجلس شورای اسلامی نموده است.

دولت

سردار سلامی: 

قدرت ما فراتر از مرزهای ایران است
فرمانده  کل ســپاه پاســداران انقلاب اســلامی گفت: 
قدرت ما فراتر از مرزهای ایران اســت و همه دشمنان ما 
باید محاسبات خود را براساس همین قدرت عظیم تنظیم 
کنند، چرا که ممکن اســت نخستین اشتباه آن ها آخرین 
اشتباهشان باشد. به گزارش ایرنا، سردار سرلشکر حسین 
ســلامی در آیین اختتامیه دومین اجلاسیه سراسری نماز 
ســپاه که بر روی عرضه ناو اقیانوس پیمای شهید رودکی 
در آب های خلیج فارس در حال برگزاری اســت، با تاکید 
بر اینکه جوانان مجاهد و قهرمان ایران همیشــه سربلند 
هستند، اظهار کرد: فداکاری نیروهای سپاه را هنگام کمک 
به مردم و همچنین میدان رزم دیده ام و به جرات می گویم 
هیــچ قدرتی در این عالم یارای غلبه بر ما، نه در زمین، نه 
دریا و نه در هوا را ندارد و ملت ایران شــگردهای دشمن را 
بشناسد. وی بیان کرد: سپاهیان حافظان حدود الهی و نماز 
هستند و قدرت سپاه نیز به این دلیل است که به یک منبع 
بزرگ الهی، اندیشــه های وحدانی، ایمــان و باور اعتقادی 
متصل است و از نقطه ای الهام می گیرد که به حکمت الهی 
متصل است. فرمانده کل سپاه تصریح کرد: ملت ایران باید 
شگردها و شیوه های پیچیده دشــمنان را بدانند، چرا که 
دشمنان می خواهند با این اتفاقات، بار تحولات را بر دوش 
ملت ایران سنگین کنند و بگویند »ایران بازوان منطقه ای 

خود را از دست داده است«.
سردار سلامی با تاکید بر اینکه هنوز فلسطین زنده است، 
گفت: ایران بازوان خود را از دست نداده است و اعتقادمان با 
لبنانی ها و یمنی ها یکی است، دشمنان ما مشترک هستند 
اما هر کدام از آن ها در سرزمین خود بر اساس مصالح خود 
عمل می کنند، از لحاظ معنوی و سیاسی از جبهه مقاومت 
در حداکثر ممکن حمایت می کنیم اما آن ها ســلاح خود 

را همچون ما تامین می کنند و خودشان سلاح می سازند.
سردار سلامی یادآور شــد: دشمن صهیونیستی تصور 
می کند با کشتن زنان، کودکان و افراد بی سلاح در غزه به 
موفقیت رسیده است اما واقعیت این است که صهیونیست ها 
امروز مضطرب تر از گذشته زندگی می کنند، آن ها ملتهب و 
در بن بست هستند و چشم انداز روشنی برای آینده ندارند.

وی تاکید کرد: این که دشــمن صهیونیستی بخشی از 
سرزمین ســوریه بی دفاع و بی سلاح را تصرف می کنند آیا 
مشکلی از مشــکلات آنها را حل می کند؟ آن ها با این کار 
دستان مســلمانان را باز می کنند و برای مجاهدان مؤمن 
زمین جنــگ دیگری بــاز می کنند، آیا صهیونیســت ها 
می توانند در برابر این خشــم مقدس و غیض شدید و میل 
به جهاد در جبهه مقاومت زندگی ایمنی داشته باشند؟ آیا 

آن ها می توانند در خانه غصب شده آرام زندگی کنند؟
فرمانده کل ســپاه ادامه داد: خوشحال و خرسندم که 
امــروز در قلــب خلیج فارس میان حافظــان حدود الهی، 
دریادلان پاســداری که از هویت و استقلال و عظمت این 
سرزمین در این پهنه وســیع نیلگون در برابر دشمنان با 
تمام وجود با قلب های مطمئن، دل های امیدوار و قدم های 

ثابت دفاع می کنند، هستم.
وی بیان کرد: با اشاره به توصیف رهبرمعظم انقلاب از 
سپاه گفت: من به عنوان خادم سپاهیان، دلیری و شجاعت 
نیروهای ســپاه را در عرصه های مختلف دیده ام و زمانی را 
که به یاری مردم آسیب دیده شتافتند، هم مشاهده کردم، 
به اراده خداونــد و به برکت ذهن نورانی امام راحل و برکت 
تدبیــر و افق بلند و نگاه متعالی رهبر عزیز نهالی در زمین 
ایجاد شد که هیچ قدرتی در عالم نمی تواند بر آن غلبه کند.

فرمانده کل ســپاه گفت: رزمندگان سپاه حین جنگ از 
مناجات غافل نمی شــوند، نیروی قدرتمند ســپاه در برابر 

مومنان متواضع و در برابر دشمنان شدید عمل می کند.

پایان اردوی مشترک چتر بازی 
ایران و بلاروس

اختتامیه اردوی مشــترک چتر بــازی ایران و بلاروس 
با حضور فرماندهان و چتربازان ایران و بلاروس در ســالن 
آمفی تئاتر پایگاه دریایی بوشهر برگزار شد. به گزارش ایسنا، 
مراسم اختتامیه اردوی مشترک چتر بازی ایران و بلاروس 
صبح امروز یکشــنبه دوم دیماه با حضــور فرمانده هان و 
چتربازان ایران و بلاروس در سالن آمفی تئاتر پایگاه دریایی 
بوشهر برگزار شد. اردوی مشــترک چتربازی سقوط آزاد 
تیم های منتخب نیروهای مســلح جمهوری اسلامی ایران 
و ارتش بلاروس که از دوشــنبه پیش در بوشهر آغاز به کار 
کرده بود، امروز با معرفی نفرات برتر به پایان رسید. فرمانده 
پایگاه دریایی بوشهر ضمن تقدیر از چتربازان حاضر در این 
اردو در اختتامیه این مسابقات گفت: این اردوی شش روزه 
یک مسابقه دوجانبه میان ارتش بلاروس و نیروهای مسلح 
جمهوری اســلامی ایران بود که هــدف از این اردو ایجاد 
دوستی میان دو کشــور و انتقال تجربه و مهارت ها میان 
تیم های چتربازی است. امیر سید مرتضی درخوران افزود: 
این یک نقطه آغازِ برقراری ارتباط برای دیپلماسی نظامی 
میان کشورهای دوست و ایجاد همبستگی است. جانشین 
تربیت بدنی ستاد نیروهای مسلح جمهوری بلاروس هم از 
میزبانی نیروی دریایی ارتش جمهوری اســلامی ایران به 
ویژه پایگاه دریایی بوشهر تشکر و قدردانی کرد و گفت: این 
رویداد برای ما خیلی جالب اســت؛ زیرا یک زمین جدید و 
یک تجربه جدید است که داریم با تیم های ایرانی می پریم. 
امیدوارم این رویداد ها همچنان ادامه داشته باشد. سرهنگ 
دیمیتری ربینسکی افزود: امیدواریم که بتوانیم تجربیات را 
میان چتربازان ایران و بلاروس تبادل کنیم.  این مســابقه 
بسیار خوب و در ســطح بالایی بود و از این که این پرش 
برای همه چتربازان ایمن و بدون خطر بود بسیار خرسندم. 
تیم های چتربازی سپاه پاسداران، نیروی انتظامی، نیروی 
دریایی ارتش، دو تیم از نیروی زمینی ارتش و ارتش کشور 
بلاروس در این اردوی شــش روزه تــا اول دی با یکدیگر 

رقابت و تبادله تجربه کردند.

واکنش فدوی 
به ادعای کمبود سوخت نیروگاه ها

جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران در واکنش به کمبود 
سوخت نیروگاه ها گفت: ما بالاترین کشور دنیا در موضوع 
انرژی هستیم. اگر نفت و گازمان را روی هم بگذاریم، اول 

دنیا می شویم از این رو باید این موضوعات را حل کنیم.
به گزارش ایرنا، ســردار علی فدوی در آیین بزرگداشت 
هفته پژوهش که در دانشگاه جامع امام حسین)ع( برگزار 
شد، درباره قدرت جمهوری اسلامی در دنیا گفت: اعترافات 
دشمنان ما سندی روشن از قدرت جمهوری اسلامی ایران 
است. وی بیان کرد: بلینکن، وزیر خارجه فعلی آمریکا اخیرا 
به صراحت اذعان کرد که تمام غرب و کشورهای هم پیمان 
ما تلاش کردند حکومت ســوریه را از بیــن ببرند، اما به 
دلیل مقاومت ایران نتوانستیم. این اعتراف، شکست جدی 
آمریکا و متحدانش را نشان می دهد. جانشین فرمانده کل 
سپاه پاســداران افزود: وزیر خزانه داری آمریکا نیز پیش تر 
گفته بود بیش از 40 ســال است که حتی یک پیروزی در 
برابر ایران نتوانسته ایم به دست آوریم که این جمله، عمق 

ناتوانی دشمن را آشکار می سازد.

دفاعی


